
Potek IV. državne skupščine UJU v Dubrovniku 24., 25. in 26. avg. 1924. 
SIJAJNI SPREJEM JUGOSLOVENSKEGA UČITELJSTVA V DUBROVNIKU. — POZDRAVI OFICIALNIH ZASTOPNIKOV. — POZDRAVI KATOLIŠKE IN PRAVOSLAVNE DUHOVŠČINE — ČLANSTVO SE JE 

DVIGNILO ZA 19 NOVIH DRUŠTEV IN 1000 NOVIH ČLANOV.  NA HRVATSKEM NAD 400 NOVIH ČLANOV. — NAD 2/s VSEGA UČITELJSTVA JE ORGANIZIRANEGA V UJU. 
(Konec.) 

Delovanje odsekov. 
Po teh pozdravih so odšli odseki na 

delo v svoje posebne lokale, da so med 
plenarnim zborovanjem pripravljali pred
loge in materijal za skupščino. 

Referati. 
Nato je skupščina prešla na dnevni 

red. P r v i r e f e r a t je p o d a l g. 
M i l o j e v i č , u č i t e l j iz Z a g r e 
ba o t e m i : » O s n o v n a n a č e l a 
za n o v i u č n i n a č r t in p r o 
g r a m o s n o v n i h š o l z o z i r o m 
na d a n a š n j i p r o g r a m in n a 
r o d n o z g o d o v i n o S r b o v , H r 
v a t o v in S l o v e n c e v . « Referent 
zahteva, da' mora biLi ves pouk edin
stven in nacionalen. Treba je delati na 
to. da se čimpreje sprejme zakon o 
osnovnih šolah in da se izvrši unifikacija 
učnega načrta in programa. 

Nato je prof. zagrebškega učitelji
šča tamošnji poverjenik UJU g. Josip 
Š k a v i č. pedagog in zaslužen narodni 
delavec, čital svoj referat: »O v e r 
s k e m p o u k u v l j u d s k i h š o 
1 a h.« Njegova izvajanja so bila zelo 
stvarna in so pledirala za to, da naj tudi 
verouk poučujejo le učitelji in ne duhov
niki. To svojo zahtevo je predavatelj ute
meljeval predvsem iz razloga narodne 
kulture. Današnja teorija, da smo trije 
narodi, prihaja tudi odtod, ker verouk 
poučujejo duhovniki, ki delijo naš narod 
po verskem prepričanju, a se ne ozirajo 
na narodno kulturo in na narodne sveti
nje. Predavatelj je nato navajal pedago

ške razloge in citiral več idejnih misli 
velikega Masaryka, ki pravi, da je šol
stvo ravno sedaj v drugem stadiju raz
voja, ker se emancipira od cerkve. Na
loga vsakega kulturnega človeka je, da 
se bori za popolno podržavljenje šolstva. 

Pri drugi temi se je nabralo v dvo
rani posebno mnogo duhovščine obeh 
veroizpovedi. K besedi se je oglasil tudi 
katoliški duhovnik g. Fabris — član UJU 
— ki je zagovarjal stališče duhovščine in 
katehetov. Debata o drugi temi je bila 
mestoma zelo burna in je trajala do ve
čera še po šesti uri. Vsega je govorilo 
32 govornikov. 

Debata je bila jako stvarna. Delegat 
sarajevskega učiteljsva g. Lazarevič je 
naglašal, da bi bosanskim učiteljem bilo 
otežkočeno poučevanje verouka radi te
ga, ker bi posamezni učitelji morali no
učevati i katoliško, i muslimansko, i pra
voslavno deco. Slovenska delegacija je 
naglašala, da vera in morala v Sloveniji 
pešata baš radi tega, ker se ne ozira na 
vero in moralo, ampak predvsem na po
litične uspehe, ter se vero zlorablja za 
cilje klerikalizma. V splošnem se pa slo
venska delegacija ni izjavila v tem vpra
šanju, ker so mnenja zelo deljena, kdo 
naj poučuje verouk v šoli in se je vpra
šanje pustilo izven direktnih interesov 
glede rešitve. 

POROČILA ODSEKOV. 
Medtem so odseki predelali svoj ela

borat. Predložil je svoje mišljenje naj
prej »izveštajni« odsek, nato odsek za 
predlbge in zadnji je predelal svoj ma

terijal odsek za izpremembo uradniške
ga zakona v smislu dopisa ministrstva 
pravde na UJU. 

I. Odsek o delovanju UJU: 
Predloženo in prečitano je bilo po

ročilo glavnega odbora o delu v prošlem 
poslovnem letu, ki smo ga v celoti pri
nesli v zadnji številki »Učit. Tovariša«. 
PoročMO je bilo sprejeto soglasno. P r i 
d e b a t i o p o r o č i l o je b i l o 
s k l e n j e n o , da se o d p o š l j e po
s e b n o s p o m e n i c o u d r u ž e n j u 
i t a l i j a n s k i h u č i t e l j e v , da se 
z a v z a m e j o za č l o v e k o l j u b n o 
z a š č i t o j u g o s l o v e n s k i h u č i 
t e l j e v v J u l i j s k i K r a j i n i , ka
t e r e n e p r e s t a n o p r e g a n j a fa
š i s t o v s k i r e ž i m . S p o m e n i c a 
e n a k e v s e b i n e je b i l a o d p o 
s l a n a t u d i b o l g a r s k e m u u č i 
t e l j s t v u . da se z a v z a m e za 
one n a š e r o j a k e , ki j ih p r e 
g a n j a C a n k o v a v l a d a . 

Izveštaj blagajnika. 
Skupština UJU držana u Ljubljani 

1923. god. donela je budžet za 19234. god. 
po kome se Odbor upravljao u ovoj go
dini. 

Izvršni Odbor UJU odmah je počeo 
da razmišlja kako če u ovoj godini dobiti 
što više prihoda, te je izdao raspis Pove
reništvima i učiteljskim zborovima da od
mah obnavljaju svoje zborove, da prikup
ljaju članske uloge, da se pretplačuju na 
družinske listove: Narodnu Prosvetu i 
Učitelja, da se i škole pretplačuju na ove 

listove; da se prikuplja dug za Nar. Pro
svetu, Učitelj i Predavač. 

Da bi Udruženje imalo što više priho
da a svoje ciljeve što brže i bolje izvr
šivalo i da bi se zadovoljila jedna potre
ba. Izvršni Odbor je izdao ove godine 
Učiteljski Kalendar i na njemu dobio či
stog prihoda 21.099.05 Din. Isto tako na
štampane su i članske karte i na njima 
je dobijeno čista prihoda 5.546.50 Din. 

I ako smo se starali da prikupimo sve 
prihode predvidene budžetom, nismo bili 
u mogučnosti da to izvršimo. Pretplata za 
N. Prosvetu nije se mogla prikupiti koliko 
je budžetom predvideno, jer je manje do
bijeno 14.135.60 Din, a izdaci su uvečani 
za 6.006.34 Din usled poskupljivanja har
tije i štampe. 

Pretplate na Učitelj prikupili smo vi
še 12.009.05 Din, te smo mogli izdati više 
na Učitelj 5.395.55 Din, zbog poskuplja
vanja hartije i štampe. 

, Članarine smo prikupili do 15. jula 
57.673.74 Din, a to je više 2.673.75 Din 
nego što je budžetom predvideno. 

Za Predavač je prikupljeno 8.027 Din. 
Nismo mogli dobiti koliko je budžetom 
predvideno. Ostalo je da se iduče godine 
prikupi što više veresije za »Predavač« 
koja danas iznosi 15.773.50 Din. 

Isto tako i Učiteljski Kalendar raza
slat je na rasprodaju u vrednosti 16.568 
dinara. 

Ako naši rasprodavci Predavača i 
Učiteljskog Kalendara budu zauzimljiviji, 
blagajna UJU dobiče znatnu sumu nova
ca i od toga. Ako se dužnici — pretplat
nici na Nar. Prosvetu i Učitelj budu oda, 
zvali našim pozivima i apelima i svoje du



gove poslali blagajni UJU dobiče se veli
ke sume novaca. Čudnovata je pojava koc 
irašeg učiteljstva, da N. Prosvetu prime 
5.500 pretplatnika, a ne plača je urednc 
ni polovina, te zbog toga ima duga za N 
Prosvetu 254.704, za Učitelja 135.385. 

I ako smo imali naročito lice, koje je 
ove godine prikupljalo veresiju za N. Pro
svetu i Učitelj, i ako smo prikupili dostž 
veresije, ipak se večina dužnika nije oda
zvala, niti je svoj dug isplatila. 

Za učiteljsku skupštinu u Ljubljan 
utrošeno je 44.044 Din, i ako budžetorr 
predvideno da se utroši 50.000. Za održa
vanje veze sa povereništvima, učit. zbo
rovima i dr. budžetom je predvideno da 
se utroši 10.000 a mi smo utrošili 9A2i 
dinara. 

Nepredvideni troškovi po budžetu si 
25.000, a mi smo utrošili 24.394.51, odakk 
je kupljena kaša i kancelar. nameštaj za 
19.737 Din. 

Predvideni prihodi budžetom ne mogu 
uvek da se prikupe, a rashodi su stalni i 
još se uveličavaju te če Odbor biti prinu
den da povisi cenu za N. Prosvetu i Uči
telj sa 1 Din mesečno, a da predloži skup
štini da se i članarina povisi od 6 na 1C 
Din godišnje. 

Ove godine iznosimo bilans UJU iz 
koga se vidi celokupna imovina Udruže
nja, primanje — izdavanje, kao i razna 
dugovanja. 

Iz ovoga. bilansa vidi se, da je na dan 
15. jula 1924. god. imovina Udruženja UJU 
bila 526.030.22 Din; da je od toga na dugu 
od Predavača 15.773.50 — Učit. Kalendara 
16.568. 

U idučoj godini nastače se da se od 
duga što više prikupi, a verujemo da če 
se i dužnici odazvati i svoj dug isplatiti, 
a t o č e b i t i č i s t a d o b i t UJU, j e r 
s u s v i i z d a c i p r e k o b u d ž e t a 
m i r e n i i z v i š k o v a d r u g i h b u 
d ž e t s k i h p o z i c i j a . 

U izdacima bili smo veoma štedljivi i 
potrošili smo samo onoliko, koliko je mo
ralo da se utroši. 

Budžetom za 19234. god. predvideno 
je da se primi 530.600 Din a mi smo pri
kupili 618.918.95 Din. Više je primljeno 
88.318.95 Din. 

Budžetom je predvideno da se utroši 
522.100, a mi smo utrošili 592.143.48 di
nara. Više je utrošeno 70.043.48 di
nara zbog toga, što je ove godine za 
štampanje Učiteljskog Kalendara utrošeno 
68.700.70 Din, što nije u budžetu predvi
den ovaj izdatak; ali čineči ovaj izdatak 
mi smo za kalendar primili 89.799.75 Din 
a za članske karte 7.910.50 Din te smo ti
rne preko izdataka dobili čista prihoda 
26.645.55 dinara. 
U ovoj godini primljeno je 

svega 618.918.95 
Saldo gotovine od prošle go

dine 33.869.75 

Svega 652.788.70 
Ove godine utrošeno je . . 592.143.48 

Saldo gotovine na dan 15./7 
1924 60.645.22 

Proračun UJU za bodoče upravno leto. 
P r e j e m k i : 

Pretplata na N. Prosvetu sa po
višenom cenom od IJL 1925 g. 
na 84 Din 315.000 

Naplate veresije za N. Prosvetu 20.000 
Pretplate za Učitelja . . . . 136.000 
Članarine povečane na 10 Din . 95.000 
Naplata duga od Uč. Kalendara 8.000 
Naplata duga od Uč. Predavača 2.000 
Utemeljačkog uloga 200 
Pomoč od Učit. Zadruge A. D. 3.700 
Kamata na novac dat na štednju 1.000 
Pomoč, zabave i dr. prihodi . . 68.000 

Svega . 648.900 
Saldo gotovine od 15. jula 1924 60.645 

Svega . 709.545 
Kad se oduzme izdatak u . 610.600 

Onda ima viška . 98.945 

I z d a t k i : 
N. Prosv. Učitel; 

Hartija 78.000 35.00C 
Štampa 165.000 66.00C 
Saradnja 15.000 8.00( 
Pošta, podvoz, zavoj i 

dr. izdaci 18.500 3.40C 
Državi poreže i štampa

nje adresa . . . . 10.700 1.00C 
Nepredvideni troškovi 7.000 3.001 
Plata uredniku. . . . 12.000 7.00C 
Plata korektoru . . . 7.200 
Plata administratoru . 7.200 I _ 
Plata ekspeditoru . . 12.000 ) '•dW 

Svega . 332.600 130.60C 

Drugi izdaci. 
Kancelar. troškovi 1.50C 
Ogrev, osvetlenje i voda . . . 5.00C 
Pošta, telegraf i telefon . . . . 1.50C 
Održavanje veza sa povereni

štvima i zborovima . . . . 10.00C 
Skupština u Dubrovniku . . . 60.00C 
Nepredvideni troškovi . . . . 25.00C 
Plata blagajniku 14.40C 
Plata sekretaru 12.00C 
Plata pisaru 7.20C 
Plata poslužitelju 10.800 

Svega . 147.40C 

Pregled izdavanja. 
Za Nar. Prosvetu 332.600 
Za Učitelj 130.600 
Za druge izdatke 147.400 

Svega . 610.600 

Poročilo pregledovalcev računov. 
Poverenjem 111. bkupštine Udruženja 

Jug. Učiteljstva lzabrani su za članove 
Nadzornog Odbora gg.: Svetislav A. iv
kovič, Zivko Jovanovič, Miloš Miloševič, 
Matija Ljujič i gca. Juiijana Omizovičeva. 

U početku rada odbor se konstituisao 
izabravši sebi za predsedniKa g. Svetisla
va A. Ivkoviča a za sekretara gcu. Juli
janu Omizovičevu. 

Na osnovu društvenih pravila Nadzor
ni OdOor ima čast podneti IV. bkupštini 
Udruženja JugoslovensKog učiieljstva svoj 
izveštaj za vreme od lo. jula 1923. do 15. 
juia iy24. god. 

Treca skupština U druženja Jug. Uči
teljstva prnnila je oudžet za ovu godinu, 
kojim je predvidela prihode i rashode. 
Pregledajuci račune Nadzorni Odbor je 
glavnu paznju obratio na to: da li je kre
tanje Glavnog Udbora bilo svagda u gra
nicama predvidenim budžetom, naročito 
u pogledu rashoda. Stoječi na tom gledi
štu Nadzorni Odbor se uverio: da je Ulav
ni Odbor u pogledu rashoda skoro u svi
ma predvidenim pozicijama učinio izvesne 
manje iii veče uštede, sem u dve pozicije, 
gde je učinjen veči izdatak no što je pred
viden i to na Narodnu Prosvetu (u sami 
6.006.34 Din) i na družinski list »Učitelj« 
(u sumi 5.395.55 Din). 

Ovaj višak izdatka, iziskivala je sama 
neophodna potreba, usled poskupljivanja 
hartije za štampanje družinskih listova i 
on je isplačen sumom iz onih pozicija ras
hoda, koje nisu utrošene, jer nije bilo po
trebe, da se i one sve utroše. Ovim ve
čini izdacima nije prekoračena celokupna 
suma izdataka predvidenih budžetom. 

U budžetu nisu predvidene dve pozi
cije, kako na strani primanja tako ni na 
strani rashoda a to su: prihodi od Učitelj
skog Kalendara za 1924. g., u sumi 
89.799.75 Din in od članskih karata, u su
mi 7.910.50 Din. Isto tako nisu predvideni 
rashodi po ovim dvema pozicijama: i to 
na štampanje kalendara (u sumi 68.700.70 
Din) i na štampanje članskih karata u su
mi 2364 Din. Ovi izdaci učinjeni su iz pri
hoda od prodaje istih kalendara i članskih 
karata. Na ovom poslu Udruženje je imalo 
čiste dobiti 21.099.05 Din. 

Pregledajuči mesečne račune prihoda 
i rashoda Nadzorni Odbor našao je: da su 
sume prihoda kao i rashoda pravilno za

vodene i razvodene po računskim knjiga
ma i da su računi u svemu tačni i ispravni 

U toku napred označenog vremena 
izdato je iz družinske blagajne 592.143.41: 
Din a za isto vreme primljeno je 618.918.9; 
dinara. Kad se celokupnom godišnjem pri
manju doda saldo gotovine iz prošle godi
ne u 33.869.75 Din onda družinska imovina 
na dan 16. jula tekuče godine iznosila je 
652.788.70 Din. 

Kad se celokupna suma rashoda t 
592.143.48 Din odbije od sume prihoda 
652.788.70 Din onda se vidi da družinska 
imovina na dan 16. jula ove godine iznosi 
60.645.22 Din. Ova imovina nalazi se: na 
priplodu u zavodu 52.011.92 Din; u lo
zovima 7% državnog zajma 5000 Din i v 
družinskoj kaši 3.633.30 Din. 

Na osnovi svega izloženog Nadzorn 
Odbor nalazi da su računi tačni i ispravn: 
te prema tome predlaže IV. Skupštini 
Udruženja Jug. Učiteljstva da izvoli ra
čune primiti i dati razrešnicu blagajniku 
Glavnom i Nadzornom Odboru. 

111. Odbor za predloge, ki'je tudi iz
dejal svoj mater bal je na to podal pred
loge: 

i udi pri predlogih je bila mestoma 
uurna debata. Predlogi so bili s primer
nimi dopolnni sprejeti in jih priobčimo v 
eni prihodnjih številk. 

iv. Odsek za činovniški zakon je zad
nji predena! gradivo, ker je bilo najob
sežneje. 

Sprejeti so bili predlogi za izpre
meinbo uradniškega zakona in razvr
stiine uiedbe s primernimi dodatki, kar 
tudi priobčimo v eni prihodnjih številk 
»učit. Tovariša«. 


